
42
RAMzARZ
M O N T H L Y
M A G A Z I N E
MARCH 2023

ماهنامه رمزارز
 رسانـــــه اکوسیستم رمـــــزارز
بلاکچیـــــن و دارایــی دیجیتال
اسفند ماه1401 | 120 هزار تومان

42

هنرانافتی

بحثداغ
رگولاتوری
در9ژانویه

گفت وگو با میثم کارگرآزاد، مدیر محصول 
صرافی ارز دیجیتال »آبان تتر« درباره 

چالش های یک حرفه کلیدی این صنعت 

مدیرمحصولیعنی
حلالمشکلات!

گفت و گو با مینا جعفری، مدیر 
مارکتینگ کوینینو درباره بایدها و 
نبایدهای مارکتینگ صرافی های رمزارز

ازمارکتینگزرد
پرهیزکنید

گفتوگوباعلیرضاعسگرانی،مدیرعامل»رمزیانافتی«دربارهیکبازارروبهرشد

بازارانافتیایرانمشابهسال۹۷
یا۹۸کریپتواستکهظرفیت

بسیاریبرایبازیگرانجدیدداشت

کامیونیتیهایدیجیتالآرت
ایرانشکلگرفتهوهنرمندانو
هوادارانشاندرآنهاحضوردارند

برنامههفتم
رمزارزرا
میپذیرد؟

نایب رئیس مجلس 
می گوید شاید برنامه 
توسعه بتواند برای 
رمزارزی ها یک فرصت 
خوب رگولاتوری باشد

کارشناسان، فعالان 
و کسب وکارهای 
رمزارزی ایران  بر 
چه چیزی تأکید 

داشتند؟

ال
یت

ج
 دی

یی
دارا

ن و 
چی

لاک
رز ب

مزا
م ر

ست
سی

کو
ه ا

سان
ر

ان
وم

1 ت
20

00
0   

ه  
ح

صف
 6

0   
  1

40
د 1

فن
س

     ا
42

ره 
ما

 ش
م   

 دو
ال

س



گفت و گو با علیرضا عسگرانی، مدیرعامل 
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بازاررمزارزهایکبازارنوظهوروپرریسکاست؛بازاریکههنوزبسیاریاز
پروژههاوشرکتهایفعالدرآندردستهایدههایابرنامههایاستارتاپی

متکیبراصلعدمقطعیتجایمیگیرند.ازطرفدیگردرکنار
کسبوکارهایواقعیکههنوزمشخصنیستچقدرماندگارهستندو
بقاخواهندداشت،بسیاریپروژههاوتوکنهایبدونپشتوانههمدرفضای
مجازیواینترنتباتبلیغاتگستردهتلاشدارندسرمایههایکاربرانرابه

سمتخودجذبکنند.
ازاینروفعالیتدراینفضاباریسکزیادیهمراهاست.اگردانشکافیدر

حوزهسرمایهگذارینداریدوبارمزارزهابهدرستیآشنانیستید،توصیهمیکنیم
بههیچوجهوارداینفضانشوید.مطالبماهنامه»رمزارز«تلاشیاستجهت

تقویتاکوسیستمکسبوکارهایبلاکچینیورمزارزیایرانو
بههیچوجهجنبهتوصیهمالییاسرمایهگذاریندارد.

شفاف سازی و
 هشدار 
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عصــر تراکنــش و... بخشــی از ایــن تلاش ها بوده اســت. 
برگزاری رویدادهای تخصصی که هم فرصتی برای گرد هم 
آمدن و هم افزایی و انتقال تجربه فعالان این حوزه باشد و 
هــم بتــوان در آنها آموخــت، یــاد داد و بــا بازیگــران دیگر 
ازجملــه رگولاتورهــا تعاملــی ســازنده برقــرار کــرد، بخش 
دیگری از تکاپوی راه کار در اکوسیستم رمزارز کشور بوده 
است. انتشار کتاب های تخصصی در انتشارات مجموعه 
و کمــک بــه فعالیــت صنفــی کنشــگران ایــن فضــای 
کسب وکاری و البته مهم تر از همه شناسایی و شناساندن 
چهره ها و کسب وکارهای جدید، راهبردی است که ما در 
راه کار دنبال می کنیم. هدف جز این نیست که مانند سایر 
اکوسیستم های اقتصاد نوآوری کشور بتوان به یک نقطه 

قابل اتکا در زیست بوم رمزارز و بلاکچین کشور رسید.

اما واقعیت این است که این   پاشنه آشیل 
اکوسیستم هنوز ضعف ها رمزارزها در ایران

و حفره هــای خالــی زیــادی 
تعــدد  و  تنــوع  دارد. 
کســب وکارها و آدم هــا و 
فعالیت های صنفی آن طور 
که باید رشد نکرده و مهم تر 
اینکــه کســب وکارهای بزرگ تــر اهمیــت ایــن نــگاه 
اکوسیســتمی را هنــوز به درســتی درک نکرده انــد. تلاش 
برای بیرون کشــیدن گلیم خود از آب، رویکردی است که 
این روزها بیشتر از هر نگاه جمع گرا و سازنده ای در میان 
کسب وکارهای رمزارزی دیده می شود. این پاشنه آشیلی 
خواهد شــد بــرای بــازار و صنعتــی کــه همین حــالا هم با 
چالش هــای بســیاری دســت وپنجه نــرم می کنــد. از 
این روســت که فکــر می کنم دعوت بــه هم افزایــی و تلاش 
برای تزریق یک رویکرد اکوسیستمی چیزی است که همه 
بازیگران این حوزه ازجمله کسب وکارهای حوزه تبادل که 
به نسبت دیگر بخش ها بلوغ و رشد بیشتری داشته اند، 
باید در ماه های آینده تمرکز و راهبردهای صنفی و بخشی 
از منابــع خــود را معطــوف بــه آن کننــد. نگاهی کــه در آن 
همراه شــدن با تلاش هــا و حرکت هایی که دیگــران )حتی 
رقبا( رقم زده اند یــک اصل کلیدی برای رشــد و بقای یک 

اکوسیستم قلمداد می شود 

چرا نگاه  نگاه اکوسیستمی داشتن 
اکوسیستمی 
مهم است؟

بــه پدیده هــا و بازارهــا و 
فناوری هــای نوظهــور یــک 
لــزام در دنیــای جدیــد  ا
کســب وکار اســت. نگاهی 
کــه تأکیــد اصلــی آن بــر 
ســاختن میدانی اســت که 
در آن متغیرهــای تأثیرگــذار و بازیگــران متنــوع در کنــار 
یکدیگر در نهایت زمین بازی کسب وکار و ثروت آفرینی و 
اشتغال زایی را برای اقتصاد کشــورها فراهم می کنند. در 
این رویکرد است که حتی خود بازیگران بخشی از توجه، 
انــرژی و حتــی منابع شــان را صــرف حضــور بازیگــران و 
متغیرهای دیگــر می کنند. در اکوسیســتم ها رســیدن به 
یک مرحله از تکامل نسبی که در آن بازیگران بخش های 
مختلــف آن اکوسیســتم متولــد و تقویــت شــوند یکی از 
زیربناهای تثبیت و در نهایت رشد آنهاست. این موضوع 
تا آن اندازه مهم و غیرقابل اجتناب است که در بسیاری از 
خــلاء  نقــاط  پیشــرو،  کســب وکارهای  بایــد  مــوارد 
اکوسیســتمی را که در آن حضور دارند شناســایی و برای 
تشویق بازیگران حاشیه ای یا غایب آن نقاط تلاش کنند. 
بازیگرانی که از رگولاتور تا دانشگاه و رسانه و سرمایه گذار 
و ... را شامل می شــود و اگر هریک غیبت داشته باشند، 
کلیت آن فضا یک اکوسیستم ناقص را شکل خواهد داد 
کــه همیــن نقصــان بــزرگ، خطرهــا و آســیب های زیادی 

متوجه آن خواهد کرد.

ما در مجموعه راه کار تلاش  تلاش های 
کرده ایــم بخش هایــی از ما در راه کار

و  رمــزارز  اکوسیســتم 
بلاکچین کشــور کــه چنین 
نقصان هــا و غیبت هایی را 
شــاهد اســت شناســایی 
کنیــم و در حــد تــوان و 
داشــته هایمان آنهــا را برطــرف یــا پــر کنیــم. پرداختــن به 
اکوسیســتم رمزارز )و نه صرفاً پدیده یا بــازار رمزارزها( در 
رســانه های مختلف مــان ازجملــه ماهنامــه تخصصــی 
»رمزارز«، هفته نامه کارنگ، سایت راه پرداخت، ماهنامه 

حفره های خالی یک اکوسیستم

سرمقاله

رضا جمیلی

سردبیر
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02
بابک مقدم، مدیرعامل اکسکوینو
نکته مهم در آموزش این اســت که یک طبقه بندی از مخاطبان این صنعت شــکل بگیــرد، زیرا از 
سیســتم ها و نهادهای نظارتی گرفته تا مشــتریان به عنوان مخاطبان این صنعت بــه آموزش نیاز 
دارند. لازم است در متاورس فضای امنی ایجاد کنیم که در این زمینه، ایجاد فضای آموزشی خاص 
کمک کننده است و صرافی ها در راستای گسترش آموزش در این حوزه نقش اول را بازی می کنند. 
معتقدم مردم آگاه تر شده اند، ولی این به معنای بلوغ نبوده و کافی نیست. ما در اکسکوینو استودیویی 
آموزشــی ایجاد کرده ایم تا هم خودمان مشــتری بیشتری داشته باشیم و هم مشــتری با آگاهی از 
پرریسک بودن بازار وارد این فضا شود.

ضیاء صدر، مدرس و ترویج گر بیت کوین و بلاکچین
 معتقدم طبقات آموزش برای کاربران متفاوت است و برای همین متولی مشخص تعیین کردن برای 
حوزه آموزش رمزارز شاید ضروری نباشد و نتواند تأثیرگذاری چندانی هم داشته باشد. به نظرم در 
مقایسه با روز اولی که به حوزه آموزش قدم گذاشتم، تعداد سرمایه گذاران بیشتر شده و این موضوع 
نشان می دهد آموزش تأثیر خود را داشته است.به اعتقاد من، این طور نیست که موضوع آموزش 
رمزارز در ایران ضعیف باشد، اما همراه با پیشرفت جامعه، کلاهبرداران و سارقان هم راهکارهای 

جدیدی پیدا می کنند. از این رو باید آموزش مدام به روز شود و برای آن تلاش بیشتری کرد.

03

جمشید عباس پور، رئیس هیئت مدیره کوینینو
با این موضوع که صرافی ها باید نقش آموزش در این حوزه را بر عهده بگیرند، مخالف هستم. در 
بحث آموزش با طیف های متفاوتی مواجه هستیم و آموزش به برنامه نویس، صرافی و مشتری این 
حوزه با یکدیگر متفاوت است و هر یک از این گروه ها باید آموزش متناسب با فعالیت خود را دریافت 
کنند. وظیفه همه نهادهاست که به موضوع آموزش در حوزه بلاکچین و رمزارز ورود کنند. صرافی 

در نهایت یک بنگاه اقتصادی است و باید بین میزان ورودی خود و حفظ کاربر تعادل برقرار کند.
باید به موضوع تفکیک آموزش متناسب با نوع مخاطب توجه شود؛ طوری که همه نهادهای این 

حوزه به وظیفه آموزشی خود عمل کنند.

01

 آموزش 
در حوزه رمزارز

اهمیت
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کسبوکار
کسب وکارهای رمزارزی و بلاکچینی در یک ماه گذشته هم در داخل کشور و هم در بازار بین الملل تحرک بیشتری 

ً به حرکت واداشته است. البته در داخل کشور  داشتند. حرکت صعودی بازار بسیاری از پروژه ها و برنامه های بر زمین مانده را مجددا
هنوز اثرات و گرفتاری های ناشی از محدودیت اینترنت بر همه چیز سایه انداخته است.

 آموزش 
در حوزه رمزارز
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برخی از دوست داران بیت کوین، پروتکل جدیدی را که باعث می شود بتوان 
ان اف تی هــا  را روی بیت کویــن ذخیره کرد، حملــه ای بــه مأموریت اصلی 
بلاکچین برای انجام تراکنش های مالی می دانند. برخی دیگر نیز می گویند 
این پروتکل جدید نیز باید در کنار سایر خدمات در فضای بلاکچین مورد 
اســتقبال قرار گیــرد. نام ایــن پروتــکل پرحاشــیه ایــن روزهــا »اردینالز« 
)Ordinals( است که به موجب آن می توان »توکن های غیرقابل تعویض« )ان اف تی( را در بلاکچین 
بیت کوین ذخیره کرد. این موضوع باعث اختلافات شدیدی بین دو گروه از دوست داران بیت کوین 
شده است. بعضی از آنها بر این باورند که بلاکچین بیت کوین باید محدود به تراکنش های مالی 
باشد؛ بعضی دیگر نیز فکر می کنند شبکه بیت کوین بزرگ و همه کاره و برای میزبانی طیف وسیعی 
از کاربردهای جدید مناسب است، حتی اگر این به معنای پیاده شدن برخی پروژه های هنری با 

مضمون میم ها باشد.
»کیسی رودرمور« خالق اردینالز می گوید که این پروتکل از »نوشته ها« یا محتوای دلخواه مانند 
متن یا تصاویری استفاده می کند که می توان آنها را به ساتوشی ها یا »سات ها« با شماره گذاری 
متوالی اضافه کرد؛ یعنی همان کوچک ترین واحدهای بیت کوین که قرار است در اردینالز برای ایجاد 
»مصنوعات دیجیتالی« منحصربه فرد که می توانند نگه داشته شده و از طریق شبکه بیت کوین 
منتقل شوند، به کار گرفته شوند. پیاده سازی پروتکل اردینالز به شکل فعلی اش، بدون استفاده از 
ارتقای سگویت ))SegWit( بیت کوین در سال 2۰۱۷ و همچنین ارتقای تپروت )Taproot( جدیدتر 
در ســال 2۰2۱ امکان پذیر نخواهد بود. سگویت در واقع وظیفه کمک رساندن به مقیاس پذیری 
بیت کوین با یک فیلد بلاکی برای نگهداری شــواهد امضاها و کلیدهای عمومی تراکنش ها را به 
عهده دارد. آسیب پذیری های بالقوه، توســعه دهندگان را مجبور به اعمال محدودیت در اندازه 
داده ها می کند. هنگامی که تپروت گسترش پیدا کرد، نگرانی های امنیتی را برطرف کرد و باعث شد 
محدودیت های قدیمی سگویت حذف شده و راه برای ذخیره سازی تکه های بزرگ داده ان اف تی در 

زنجیره بیت کوین هموار شود. پایه های تمامی این اتفاقات را اردینالز مستحکم کرد. 

پروتکل جدید یک بحث قدیمی را در مورد اینکه آیا بیت کوین 
باید بــرای مقاصــد غیر مالی اســتفاده شــود یــا خیــر، دوباره 
برانگیخته است. در سال 2۰۱۰، ساتوشی ناکاموتو، کسی که 
می گویند مخترع بیت کوین است، با یک »نه« قاطع، به این 
سؤال پاسخ داده بود اما به نظر می رسد این روزها دیگر کسی به 

آرمان ها و اظهارات ساتوشی چندان توجهی نمی کند!

مدت هــا قبــل از بــه روی کار  انهدام تجربه 
قبلی توسط 
ساتوشی ناکاموتو

آمدن اردینالز هم، تعدادی از 
بیت کوینرهای قدیمــی ایده 
ادغام یک سیستم نام دامنه 
)DNS( را در بیت کوین مطرح 
کرده  بودند. اما این پروژه با نام 
BitDNS به ســرعت توســط 
ساتوشی منهدم شد. در آن زمان ساتوشی ناکاموتو اعلام کرده 
بود »انباشــته کردن هر سیســتم اثبات کار در یک مجموعه 
داده، مقیاس پذیر نخواهد بود.« و با همین استدلال کوتاه به 
حیات BitDNS پایان داد. در نهایت این موضوع به پیدایش 

یک زنجیره جداگانه به نام »نیِم کوین« منجر شد.
به همین دلایل، برخی از اعضای جامعه بیت کوین پیاده سازی 
یک پروژه ان اف تی روی این بلاکچین را به عنوان یک »حمله« 
توصیف می کنند، در صورتی که بعضی از طرفداران بیت کوین 

از این پروتکل به شدت استقبال کرده اند 

چشم ناکاموتو روشن!
تنش در انجمن بیت کوین بر سر یک پروژه ان اف تی که روی بلاکچین این رمزارز ایجاد شده 

و دوباره یک بحث قدیمی را زنده کرده است
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ویتالیک بوترین، یکی از بنیان گذاران 
اتریــوم، اخیراً یــک راه حــل احتمالی 
بــرای بزرگ تریــن چالش اتریــوم ارائه 
داده است. او باور دارد احتمالاً حفظ 
حریــم خصوصــی بتوانــد مشــکل 
اتریوم را حل کند. بوترین در بیستم ژانویه اظهار داشت تمام 
اطلاعاتی که روی بلاکچیــن عمومی قــرار می گیرند، عمومی 
می شوند و به راحتی قابل دسترسی هستند؛ پس حفظ حریم 
خصوصی می تواند راه حل این مسئله باشد. او در این راستا 
به مفهــوم آدرس های مخفــی اشــاره می کنــد و می گوید این 
آدرس هــا می تواننــد تراکنش هــای P2P، انتقــال ان اف تــی و 
ثبت نــام در ســرویس ENS اتریــوم را ناشــناس و در نتیجه از 

کاربران محافظت کند.

بوتریــن در مــورد چگونگــی  راه حل بوترین 
ناشناس کردن تراکنش های چیست؟

زنجیــره ای بیــن دو طــرف 
توضیح می دهد. این فرایند 
در واقع چند مرحله دارد. در 
مرحله اول، برای کاربری که به 
دنبال دریافت دارایی است، 
یک »کلید خرج کردن« تعریف می شــود که کاربــر باید این 
کلید را نگه دارد که بعد برای ایجاد آدرس متا از آن اســتفاده 
کند. سپس آدرس متا به فرستنده ارسال می شود. فرستنده 

می تواند روی این آدرس محاسبات کریپتویی انجام دهد تا یک آدرس مخفی برای گیرنده ایجاد 
کند. بعد از این مرحله، فرستنده می تواند دارایی ها را به آدرس مخفی گیرنده منتقل کرده و یک 
کلید موقت برای تأیید آدرس مخفی متعلق به گیرنده ایجاد کند. در واقع برای هر تراکنش، یک 
آدرس مخفی جدید ایجاد می شود. اجازه دهید با یک مثال این فرایند را با زبان ساده تری توضیح 
دهیم. فرض کنید شخص »الف« می خواهد از شخص »ب« مقداری دارایی دیجیتال دریافت 
کند. ابتدا شخص الف یک آدرس ایجاد می کند و آن را برای شخص ب می فرستد. شخص الف 
می تواند این آدرس را مســتقیم بفرســتد یا آن را در ENS ثبت کند. شــخص ب روی این آدرس 
یکسری محاسبات کریپتویی انجام می دهد تا آن را به یک آدرس مخفی تبدیل کند و مجدداً آن 

را برای شخص الف می فرستد. در این مرحله شخص الف دارایی ها را به این آدرس 
مخفی انتقــال می دهد که شــخص ب می توانــد دارایی ها را از ایــن آدرس 

دریافت کند.
البته بوتریــن می گوید علاوه بر مکانیســم مخفی کــردن آدرس ها 

باید »تبادل کلید دیفی-هلمن« هم اجرا شــود تا بتــوان از قابل 
مشاهده نبودن پیوند بین آدرس مخفیانه و متاآدرس مطمئن 
شــد. او می افزایــد: »زی کی-اســنارک می توانــد وجــوه را بــرای 
پرداخــت هزینه هــای تراکنش منتقل کنــد. هرچند ایــن مورد 
هم در کوتاه مدت مشــکلات خود را دارد و هزینه هــای زیادی را 

تحمیل می کند.«
 )zk-SNARK( لازم بــه ذکــر اســت کــه فنــاوری زی کی -اســنارک

Zero- یکــی از الگوریتم هــای اثبــات دانــش صفــر و مخفــف
 Knowledge Succinct Non-Interactive Argument

of Knowledge به معنی گواه اثبات دانش صفر اجمالی غیرتعاملی اســت. 
اسنارک از مفهوم دانش صفر گرفته شده که نخستین بار در اواخر دهه ۱۹۸۰ معرفی شد. 

این فناوری برای رفع مشکل ناشناس ماندن در بلاکچین به وجود آمده است  

بوترین به پروژه های وب ۳ که در حال توسعه راه حل های خود هستند، توصیه هایی ارائه می دهد. او تأکید 
می کند: »آدرس های مخفی اصلی امروزه می توانند به سرعت پیاده سازی شوند و حفاظت از حریم خصوصی کاربر در 

اتریوم را به میزان قابل توجهی تقویت کنند. « بوترین می گوید ممکن است نگرانی هایی در مورد قابلیت استفاده 
طولانی مدت از آدرس های مخفی وجود داشته باشد، اما این مشکلات حل شدنی هستند.

بوترین امیدوار 
است حفظ حریم 
خصوصی بتواند 
مشکل اتریوم را حل 
کند

ویتالیک 
به آینده خوش بین است
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»گیــت یــو اس« صرافــی  گزینه جدید برای 
سرمایه گذاران 
خرد و نهادی

جدیدی که وارد بازار شــده، 
پــس از دریافــت چندیــن 
مجوز و تأییدیه ایالتی اعلام 
کــرده کــه در ایالت هــای 
مختلف آمریکا شروع به کار 
خواهــد کــرد. ایــن صرافــی 
گفته به کاربران خرده فروشی و سازمانی یک پلتفرم جدید 
بــرای تبــادل، ذخیــره و تجــارت دارایی هــای دیجیتــال ارائه 
می دهــد. تیــم مدیریت گیــت یــو اس چندین دهــه تجربه 
عملیاتی ترکیبی در صنعت دارایی دیجیتال دارد و رهبر آن 
»دکتر لین هان« اســت که در حدود یک دهــه در این فضا 
فعالیت داشــته و در حوزه مالکیت و خرید و فــروش دارایی 

دیجیتال در سراسر جهان عملکردی موفق داشته است. 
بــازار ارزهــای دیجیتــال ایــالات متحــده یکــی از بازارهای 
پیشــروی جهانــی در ایــن عرصــه اســت و کارشناســان 
می گوینــد کمــاکان پتانســیل رشــد بالایــی دارد. مدیــران 
صرافی گیــت یواس امنیــت و انطبــاق را به عنــوان هدف و 
تعهد کلیدی خود به کاربــران معرفی می کنند و می گویند 
مفتخر و هیجان زده هستند که خدمات دارایی رمزنگاری 
باامنیــت و حرفــه ای خــود را عرضــه کننــد. هــان گفته که 
به زودی خدمات خــود به کاربران ایرانی را شــروع خواهند 

کرد.
برای ایجاد تفــاوت و رقابت تنگاتنگ ایــن صرافی همه نوع 
خدمات از قبیل ترید آســان بــرای کاربران روزمــره و در عین 
حال عملکردهــای تجاری قــوی و نقدشــوندگی بــالا را برای 

کاربــران حرفــه ای ارائه می دهــد. همچنین طبــق برنامه این 
صرافــی، مجموعــه ای از ابزارها و خدمــات جامع بــرای بازار 
ایالات متحده بر اســاس سیســتم ها و فرایندهــای امنیتی 

پیشرفته ارائه خواهد شد.

اعتماد و امنیت  از آنجــا کــه تقاضــا بــرای 
اولویت اصلی 
گیت یو اس

خدمــات معاملاتــی قابــل 
اعتمــاد و جامــع در پــی 
اف تی ایکــس  ســقوط 
افزایش یافتــه ، گیت یواس 
به دنبال پر کردن این خلاء 
پــس از دریافــت چندیــن 
مجوز و تأییدیه اســت و قصد دارد قبل از شــروع خدمات 
در ســال 2۰2۳ مجوزهایــی از ایــن دســت را در ایالت های 

مختلف آمریکا دریافت کند.
به گفتــه هــان، گیــت یــواس تیــم عملیــات محلی خــود را 
گســترش می دهد تا اطمینان حاصل کند که خدمات این 
صرافی  سفارشی شــده و مطابق با نیاز بازار ایالات متحده 
اســت. گیت یــواس بــا ورود بــه ایالت های جدیــد تیم های 
انطباق خود را برای رعایت مقررات فعلی و پیش بینی شده 
ارزهای دیجیتــال در هر ایالت گســترش داده اســت. هان 
می گوید این رویکرد برای هر صرافی حیاتی است تا انطباق 
قانونی و خدمات مســتمر خود را در زمان حــال و آینده به 
نفع کاربران تضمیــن کند. به گفته مدیر گیــت یو اس، این 
صرافی یکی از پلتفرم هایی خواهد بود که نظر افرادی را که 
به امنیت توجه زیادی دارند، به خود جلب خواهد کرد  

صرافی »گیت یواس« 
شیوه  ای جدید برای انجام 
 مبادلات ارزهای دیجیتال
U Sارائه داده است

طی چند سال گذشته، چشم انداز مبادله دارایی های دیجیتال در آمریکا تحت تسلط تعداد انگشت شماری از 
بازیگردان های بزرگ این حوزه بوده است. این امر عمدتاً به دلیل امتیازهایی چون حجم معاملات زیاد و پیشی گرفتن از رقبا 

در معیارهای کلیدی اتفاق افتاده است. اما تنش های موجود به دلیل تغییرات ناشی از سقوط اف تی ایکس، موضوع 
امنیت را به یکی از نگرانی های اصلی سرمایه گذاران تبدیل کرده و نیاز به مقررات بیشتر را یک ضرورت کرده است. حالا 

یک صرافی تازه وارد ادعا می کند برای این چالش های راهکارهایی دارد.

Gate 

 این صرافی 
یکی از 

پلتفرم هایی 
خواهد بود که 

نظر افرادی را 
که به امنیت 

توجه زیادی 
دارند، به خود 

جلب خواهد 
کرد
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چهرهماه
بلوغ صرافی های ارز دیجیتال باعث شــده تا بســیاری از 
هلدینگ ها یا فعالان کسب وکاری این فضا به فکر 
راه اندازی پلتفرم ها یا ارائه خدمــات جدید در حوزه های 
دیگر بــازار و فنــاوری بلاکچین بیفتند. حــوزه ان اف تی 
یکی از این بازارهای جذاب است که به اعتقاد بسیاری 
با رشــد زیادی در ســال های آینــده روبه رو خواهد شــد. 
»رمزی ان اف تی« هم یکی از این کسب وکارهاست 
که برای این بازار برنامه های زیادی در نظر دارد. به همین 
دلیل علیرضا عســگرانی، مدیرعامل این کسب وکار، 

چهره ماه این شماره ماست.

حامد کریم زاده
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 برای شــروع از خودتان بگوییــد و اینکه چطور 
وارد فضای کسب وکار شدید؟

من متولد ۱۳۷۳ در اصفهان هستم. مقطع کارشناسی ام 
را در رشــته مهندســی مکانیــک در دانشــگاه صنعتــی 
شــریف گذرانــدم و در حــال حاضــر هــم دانشــجوی 
کارشناســی ارشــد رشــته کارآفرینــی دانشــگاه تهــران 

هستم. 
بعــد از فارغ التحصیلی از مقطع کارشناســی، در یکی از 
شــرکت های حوزه آی تی مشغول به کار شــدم. سپس با 
آشــنا شــدن با حوزه بلاکچین به آن علاقه مند شــدم و با 
آقای رادمنش، از دوستان دانشگاه که در این حوزه فعال 
بــود، صحبت کــردم و بــه پیشــنهاد وی تصمیــم گرفتیم 
شــتاب دهنده بلاکچینــی راه انــدازی کنیــم کــه در حــال 
حاضر یکی از تیم های آن رمزی ان اف تی است و هم اکنون 

مدیرعامل رمزی ان اف تی هستم.

 دلیل این پیشنهاد و ورود به حوزه ان اف تی چه 
بود؟

اواخر ســال 2۰2۱ بازار رمزارزها و ان اف تی ها خیلی رشد 
کرد. فروشــگاه های ان اف تــی مختلفی را دیــده بودیم که 

معروف ترین آنها اوپن ســی بود. در آن زمان بازار ان اف تی ماهانه به طور میانگین چهار یا 
پنج میلیارد دلار حجم داشت، اما فروشگاهی در ایران وجود نداشت که در حوزه ان اف تی 
کار کرده باشد. از طرفی پلتفرم های خارجی تحریم های بسیاری علیه کاربران ایرانی اعمال 
کرده بودند. در نتیجه فضای ان اف تی در ایران خیلی بکر بود. همان موقع تصمیم گرفتیم 
فروشگاهی در همین حوزه بر بستر بلاکچین پلی گان راه اندازی کنیم. تیم خود را تشکیل 
دادیم و از اوایل ســال 2۰22 به صورت عملیاتی کار را شــروع کردیم و تقریباً از همان زمان 

پلتفرم رمزی ان اف تی آغاز به کار کرد. 

 از ایده تا راه اندازی، چالش اصلی کارتان چه بود؟
می توان گفت به خاطر قراردادهای هوشمندی که باید نوشته می شد و اهمیت 
ایمن بــودن آن قراردادهــای هوشــمند، نیاز بــه کار و فراینــد تخصصی داشــتیم. چون این 
پلتفرم واسطه بین خریدار و فروشنده است و باید یک ان اف تی را از فروشنده بگیرد و به 
خریدار منتقل کند و در ازای آن پول را در همان تراکنش از خریدار به فروشنده برگرداند. 
چالش هایی در خصوص این قراردادهای هوشمند داشتیم، اما خدا را شکر حل شدند و 
چند ماهی از لانچ شدن پلتفرم می گذرد. الان تعدادی هنرمند در آن مشغول به فعالیت 

هستند و یکسری معامله هم انجام شده است. 

 رکودی که درســت در همان موقع در بازار رمزارزها شروع شــد، کار راه اندازی این 
پلتفرم را تحت تأثیر قرار نداد؟

بله، ما تقریباً زمانی شــروع کردیم که بازار رمزارزها با افت بســیاری همراه شــد. زمســتان 

علیرضا عسگرانی، مدیرعامل 
»رمزی ان اف تی« که 
می خواهد مارکت پلیس 
خریدوفروش ان اف تی های 
هنری در ایران باشد

 ان اف تیهنـر
مدت هاست که در بازار رمزاز ایران تاکید می شود برای رسیدن به یک اکوسیستم پایدار کسب وکاری باید از حوزه 

صرافی فراتر رفت و در کنار کسب وکارهای تبادل، امکان بروز و ظهور کسب وکارهای بلاکچینی دیگر را هم فراهم 
کرد. کسب وکارهایی که آنها را در یک کلام بلاکچینی می نامند و اگرچه همه زیر سایه سنگین موضوع تبادل و 

سرمایه گذاری رمزارزها قرار می گیرند اما در بلندمدت می توانند بازارهای مستقل و اکوسیستم های مجزا را بسازند.
حوزه ان اف تی یکی از این بازارها و اکوسیستم هاست که در دنیا با اقبال خوبی مواجه شده است. حوزه ای که اگرچه 
در ریزش سال گذشته بازار رمزارزها از افت وخیزهای زیادی برخوردار بوده اما حالا کم کم در حال بازیابی خود است. در ایران 

تلاش هایی در این زمینه صورت گرفته و به نظر می رسد اگر بخواهیم در کنار موضوعاتی چون تبادل و سرمایه گذاری یک 
بازار دیگر برای رمزارزها قائل باشیم می توانیم با کمی اغماض سراغ آن برویم. در گفت وگوی اصلی این شماره »رمزارز« 

به سراغ علیرضا عسگرانی رفتیم که مدتی است روی مارکت پلیس »رمزی ان اف تی« کار می کند. کسب وکاری که 
به گفته عسگرانی می خواهد در بازار بکر ان اف تی در ایران پیشرو باشد و خود را برای یک آینده بزرگ آماده کند.
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بازار جهانی ان اف تی

کدام ان اف تی ها برای کاربران جذاب تر بودند؟

درست اســت که در ســال 2۰22 مانند همه بخش های بازار رمزارزها، ان اف تی هم با افت زیادی همراه شد اما به نظر می رســد همان طور که رمزارزها در حال 
احیای خود هستند، این بازار هم به روزهای اوج خود بازگردد. به خصوص وقتی بدانیم حجم سرمایه گذاری های انجام شده در این بازار در سال بد 2۰22 کم 

نشده است.

آمارهای بازار ان اف تی نشان می دهد که در دو سال اخیر اتفاقات مهمی در این حوزه افتاده است. گسترش کاربردپذیری ان اف تی ها از یک سو 
و سرمایه گذاری های انجام شده روی پروژه های مختلف آن از سوی دیگر باعث شده تا رشدهای قابل توجهی در نمودارهای این بخش از صنعت 
بلاکچین را شاهد باشیم. حالا به نظر می رسد با عبور از هیجان اولیه و تأکید بیشتر بر ان اف تی به عنوان یک ابزار و دارایی کاربردی قابل مبادله، 

این بازار در سال های پیش  رو بزرگ تر هم بشود.
حالا در تحقیقی که ردیت که یکی از مهم ترین شبکه های اجتماعی موردتوجه هنرمندان و کامیونیتی های بازار ان اف تی است انجام داده، 
پیش بینی شده تا سال 2۰2۵ این بازار به یک بازار ۸۰ میلیارددلاری تبدیل شود. برای دانلود این تحقیق مفصل که همراه با نظرسنجی های 

مختلفی درباره بازار و آینده ان اف تی است می توانید به سایت ماهنامه »رمزارز« مراجعه کنید 



سازوکار
بخش های اصلی کسب وکارهای رمزارزی از امنیت گرفته تا ارتباط با مشتری همگام با بزرگ تر شدن این فضا، در حال رسیدن 

به بلوغ هستند. در این شماره از رمزارز به سراغ دو مدیر از دو صرافی رمزارزی رفته ایم و با آنها درباره الزامات و چالش های دو حوزه مهم 
بازاریابی و طراحی و نگهداری محصول در اکوسیستم رمزارز ایران پرسیده ایم.
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مسی در بیــــــت گت
هــواداران هیجان زده از سراســر 
جهان برای جــام جهانی 2۰22 
دور هــم جمع شــدند تا شــور و 
شــوق خــود را بــرای فوتبــال بــه 
اشــتراک بگذارند. جام جهانی 
مانند المپیک فرصتی برای جهان است تا آنچه را که 
به عنوان جامعه جهانی برایش ارزش قائل هستند، به 

اشتراک بگذارند.  
بســیاری از کارشناســان می گوینــد پــس از فروپاشــی 
اف تی ایکس، اعتمــاد کاربــران به شــفافیت، امنیت و 
نقدینگی صرافی های ارز دیجیتال برای ادامه پذیرش 
رمزارزها بسیار مهم است. بنابراین جام جهانی 2۰22 
فرصتــی منحصربه فــرد بــرای نمایــش بیــش از چهار 
میلیــارد بیننده بــود که چگونه شــرکت های رمــزارزی، 
تمرکز و توجه بر امنیت و مدیریت ریسک را در اولویت 
قــرار می دهنــد و پذیــرش رمــزارز را حتــی در زمان های 
ســخت ارزهای دیجیتــال تســهیل می کننــد. کریپتو 
دات کام بــه عنــوان یکــی از صرافی های شناخته شــده 
جهان، یکی از اسپانسرهای اصلی این مسابقات بود و 
لوگویش بارها و بارها پیش چشم چند میلیارد بیننده 
تلویزیونی این مســابقات قرار گرفت. اما پیوند فوتبال 
و رمزارزها در چند سال اخیر فراتر از جام جهانی بوده 

است.
در کنار استفاده هایی که پروژه های رمزارزی از فرصت 
جــام جهانــی داشــتند در یــک مــورد خــاص صرافی 
بین المللی »بیت گت«  پروژه ای مشترک با لئو مسی 
داشت و از این فرصت استفاده کرد تا اعتبار وب۳ را 
از طریق چهره های ورزشــی بیشــتر کند. ایــن پروژه با 
فنــاوری بلاکچین بــه بازیکنان ورزشــی کمک می کرد 
تا تعامــل خود را با طرفداران شــان از طریــق ان اف تی، 
توکن هــای طرفــداری و رویدادهــای متــاورس افزایش 

دهند.
ایــن پــروژه بیت گــت در زمانــی انجــام شــد کــه اکثــر 
شــرکت های ارز دیجیتــال تلاش هــای تبلیغاتــی خود 
را کاهــش داده بودنــد. بــا ایــن حــال، ســقوط صرافــی 
اف تی ایکــس فرصتی را بــرای صرافی هــای دیگر مانند 
بیت گت ایجاد کرد تا اعتماد کاربران را بازســازی کرده 
و تمرکز بر امنیت را افزایش دهند. این تبلیغات باعث 
شد تعداد زیادی به حوزه ارزهای دیجیتال وارد شوند و 
از ترس آنها نسبت به این حوزه کاست. برگزارکنندگان 
این کمپین تبلیغاتی ادعا می کنند این پروژه توانست 
دنیای ارزهای دیجیتال را از یکدســتی و سقوط نجات 
دهد. این همکاری با ســرمایه گذاری 2۰ میلیون دلاری 
بیت گــت در مجموعــه ای از کمپین هــای بازاریابــی، از 
جمله ویدئوهایی  با حضور مســی و ســایر شــیوه های 

بازاریابی انجام شده است   
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فوتبال یکی از اولین 
ورزش هایی بود که 
ارزش بازار رمزارزها را هم 
برای مشارکت و هم 
برای کسب  سود حوزه 
تبلیغات متوجه شد

رمزارز در زمیــن فوتبال
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رمزارز در زمیــن فوتبال

01
فوتبال و دنیای 
رمزارزها

فوتبال برای مارکتینگ یکی از بهترین میدان هاســت. ورزشــی 
که دنیا را ســرگرم می کند بــرای فــروش چیزی که کســب وکارها 
به خصوص آنها که داعیــه جدید بودن و البته هیجان داشــتن 
را دارند یــک گزینه مهــم بــرای برنامه های تبلیغاتی محســوب 
می شود. البته هرکسی پول آن را هم ندارد! در سال های اخیرچند 
کسب وکار بزرگ حوزه رمزارز از ظرفیت های فیفا به عنوان فرصتی 
برای هموار کردن راه پذیرش جهانی فناوری های وب۳ استفاده 
کرده اند.  پروژه هایی که هزینه زیادی روی دست مارکت کریپتو گذاشته اما با توجه به تنوع نسلی 
طرفداران فوتبال و البته مفهوم قدرتمندی در میان آنها به نام وفاداری که در جامعه رمزارز یک 
مفهوم کلیدی محسوب می شود موفقیت های زیادی رقم زده است. شکی نیست که راه اندازی 

توکن های هواداری باشگاه های مطرح دنیا نقش مهمی در همه گیری رمزارزها داشته است.

02
همکاری الگورند 
با فیفا  

در یکی از نمونه های موفق همکاری دنیا فوتبال با بازار رمزارزها، 
فیفا با شــرکت فنــاوری بلاکچیــن الگورند همــکاری کرد تــا این 
کســب وکار به پلتفــرم رســمی ارز دیجیتــال فیفا تبدیل شــود. 
الگورند راه حل هایی برای کیف پول های پشتیبانی شــده توسط 
بلاکچین رســمی فیفا ارائه داد و همچنین به فیفا کمک کرد تا 
پلتفــرم ان اف تــی »FIFA+Collect« را راه انــدازی کنــد. الگورند 
تلاشی را آغاز کرد که بعدها بسیاری از کسب وکارهای رمزارزی 
دیگر آن را ادامه دادند؛ یعنی استفاده از برند بزرگ فیفا برای جا انداختن برخی زیرساخت ها و 

خدمات کاربردی حوزه رمزارز.

03
توکن های 
هواداری

در یــک نمونــه دیگــر پلتفرم هــای چیلیــز )NFT. Chiliz( و 
بیتســی )Bitci( بــرای باشــگاه ها و تیم هــای ملــی توکن های 
هواداری صــادر کردنــد و چنــد پلتفــرم و صرافی هــم به طور 
مشــترک فعالیت هــای تجــاری را بــرای تشــویق کاربــران بــه 
مشارکت بیشتر برای خرید این توکن ها سازمان دهی کردند. 
توکن هــای هــواداری فوتبال حــالا بخــش جذابــی از مارکت 
رمزارز را به خود اختصاص داده است. بخشی که بیشتر از 

حجم آن هیاهو و رقابت های شکل گرفته در آن برای این بازار منفعت زا بوده است.

04
فوتبال در 
متاورس

 پیدایش سالن متاورس برای پخش زنده، تجربه ای همه جانبه 
اســت کــه در آن آواتارهــای کاربــران می تواننــد پخــش زنــده 
بازی هــای فوتبــال را در متــاورس تماشــا کننــد. هــم تیم هــای 
فوتبال شناخته شــده دنیا و هم برخی بازی سازهای بین المللی 
می خواهند در همکاری با این باشــگاه ها برای آینــده فوتبال در 
دنیای متاورس خیلی بیشــتر از چیــزی که این روزها شــاهدیم 
کار تعریــف کنند. شــک نکنیــد بــه زودی شــاهد خریدوفروش 

صندلی های اختصاصی هواداران در ورزشگاه های متاورسی خواهیم بود 
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پریا امیرحاجلو
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مهم ترین الزامات و بایدها در حوزه مارکتینگ 
رمزارز چیست؟

بــه نظــر مــن مهم تریــن موضــوع در حــوزه مارکتینــگ کریپتو، 
اعتمادســازی صرافی برای مردم اســت که موارد بســیاری را در 

بر می گیرد.

این اعتمادسازی چطور باید اتفاق بیفتد و به چه 
شکل در مارکتینگ نمود پیدا می کند؟

در قدم اول بایــد از تبلیغات زرد در هر مــدل ارائه محتوای خود 
بپرهیزند. در مرحله جذب مشتری هم عجله نداشته باشند و 
فضایی را برای کاربران ایجاد کنند تا آنها بتوانند وقتی وارد سایت 
شدند، در ابتدا با فضا آشنا شده و به آن اعتماد کنند و بعد وارد 

مرحله قیف فروش شوند.

چه تبلیغاتی را زرد می دانید که اعتماد کاربران 
را دچار خدشه می کند؟

در حوزه رمــزارز، ایجــاد یک توکن کار ســختی نیســت. ممکن 
است حتی یک توکن ترند شود، ولی الزامات و بایدها را نداشته 

باشد. همه افراد اطلاعی از این الزامات ندارند و از این موضوع 
آگاه نیستند. این وظیفه مارکتینگ صرافی هاست که از تبلیغ 
ایــن دســت توکن هــا در هــر مدلــی بپرهیزنــد. مضــاف بــر این، 
معتقدم تشــویق به خرید و فروش بــه هر قیمتی هــم زرد تلقی 

می شود.

صرافی هــای معتبر در برنامه هــای مارکتینگ و 
کمپین هــای خــود چــه بایــد بکننــد؟ روی چــه 

مزیت هایی تأکید کنند و از گفتن چه نکاتی بپرهیزند؟
مــوارد پرهیــز همــان چیزهایی اســت که پیش تــر اشــاره کردم. 
استراتژی باید این باشد که برای تبدیل کاربر به مشتری عجله 
نداشته باشــند. به نظرم این مهم ترین رکن اســت و به تنهایی 
می تواند اســتراتژی درســتی برای مارکتینگ باشــد و روی همه 

قسمت های این بخش اثر بگذارد. 

مثــال می آوریــد؟ برنامه هــا و اســتراتژی های 
مارکتینــگ کوینینو چه هســتند؟ شــما چطور 

سعی می کنید اعتمادسازی کنید؟

گفت و گو با 
مینا جعفری، مدیر 
مارکتینگ کوینینو 
درباره بایدها و 
نبایدهای مارکتینگ 
صرافی های رمزارز

رمزارزها به دلیل ویژگی های ذاتی خود و همچنین سودآوری  زیادی که برای بسیاری از کاربران حداقل در یک 
مقطع زمانی داشتند، به یکی از مقاصد سرمایه گذاری بدل شده اند و صرافی های رمزارزی نیز تلاش دارند تا سهم بیشتری 

از کاربران فعال را به خود اختصاص دهند. اما مسئله به همین جا ختم نمی شود. در شرایطی که هنوز برای فعالیت 
کسب و کارهای حوزه رمزارز در ایران تنظیم گری مدونی صورت نگرفته، یکی از بخش های حساس، مارکتینگ 

آنهاست. مینا جعفری، مدیر مارکتینگ صرافی ارز دیجیتال کوینینو معتقد است قدم اول برای مارکتینگ اعتمادسازی 
است و آکادمی های آموزشی را یکی از بخش های مهم و ضروری صرافی ها می داند. او می گوید پررنگ ترین خط قرمز 

برای تیم های مارکتینگ صرافی های ارز دیجیتال، تبلیغات زرد است؛ تبلیغاتی که روی توکن های بی ارزش اما ترند 
مانور می دهند یا کاربران را تشویق به خرید و فروش می کنند. در ادامه گفت و گوی »رمزارز« را با جعفری در مورد بایدها و 

نبایدهای مارکتینگ ارزهای دیجیتال می خوانید.  

  زرد پرهیز کنید
از مارکتینگ



بازار
افزایش قیمت دلار از یک ســو و رشــد ۳0-40 درصدی بازار جهانی رمزارزها در 50 روز گذشــته دست به دســت هم داده اند تا هم 
کسب وکارهای داخلی جنب وجوش بیشتری به خود بگیرند و هم کاربران این بازار بیشــتر پیگیر اخبار و تحولات آن شوند. برخی 

تغییرات در پروژه ها و کسب وکارهای بین المللی هم این روند را تشدید کرده است.
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بنیان گذاران »نیفتی گیت وی« 
به صورت علنی خــروج خود از 
جمینــای را  اعــلام کــرده و 
گفته اند بــرای ســرمایه گذاری 
بعــدی خود آمــاده می شــوند.  
نیفتی گیت وی که برای کلکسیونرهای هنر ان اف تی 
طراحی شده بود، در سال 2۰۱۸ توسط برادران دانکن 

و گریفین کاک فاستر تأســیس شــد. این پلتفرم ان اف تی در ســال 2۰۱۹  توسط جمینای 
خریداری شده و مدتی بعد به مجموعه »اوِری دیِز« به مبلغ ۳/۵ میلیون دلار فروخته شد. 
نیفتی توسط هنرمند کلکســیونری به نام »مایک وینکلمن« که با اســم مستعار »بیل« 

شناخته می شود ، شکل گرفته است.
باید به این موضوع اشاره کنیم که وینکلمن با به دست آوردن ثروت ۶۹ میلیون دلاری در 
حراجی کریستیز دوباره خبرساز و به تیتر اول رســانه های ان اف تی تبدیل شد. وینکلمن 

بدون تردید یکی از افراد پرحاشیه و خبرساز سال های اخیر شناخته می شود.

چرا بنیان گذاران نیفتی 
گیت وی، جمینای را ترک 
کردند و آنها چه برنامه ای 
برای ادامه فعالیت در 
دنیای وب 3 خواهند 
داشت؟

سال 2022 و حتی همین ماه های ابتدایی 202۳ بسیاری از خبرهای رمزارزی حول به هم خوردن شراکت 
و همکاری شرکت ها و آدم ها در پروژه های رمزارزی بود. دلیل هم روشن است. روزهای اوج و جنگل بارانی و 

سرمایه  گذاری های بی محابا، جای خود را به حساب وکتاب بیشتر و عقلانیت داده است...

برادران 
کاک فاستر و جنجال هایشان
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تســلط نیفتی بر فضــای ان اف تــی به ســرعت بــا راه اندازی 
پروژه هــای ان اف تی کــه بیشــتر روی jpeg هــای آواتار مانند 
متمرکز بودند،  قدرت یافت. همین دلیل باعث شد این پروژه 

به سمت بازارهای ان اف تی،  مانند اپن سی سوق پیدا کند.
دانکن کاک فاســتر یکی از بنیان گــذاران نیفتی گیت وی 
در مصاحبه با بلاک ورکز اذعان داشت طبیعتاً زمانی که 
یک  کســب و کار شــروع به فعالیت می  کند، اشــتباهاتی 
رخ خواهد داد. همچنین او در ادامه بیان کرد: »مطمئناً 
بســیاری از کارهــا وجــود دارنــد کــه اگــر فرصتــی بــرای 
انجــام دوبــاره آن داشــتم، آنها را بــا شــیوه های مختلفی 
انجام مــی دادم؛ البته خــود را مفتخر می دانــم که چنین 
پروژه هایــی را مدیریــت کرده و  پشــت ســر گذاشــته ام.« 
فاســتر در مصاحبــه خــود اذعان داشــت: »شــرط بندی 
Winklevoss( ایــده  بــر دوقلوهــای »وینکلــووس« )

وحشتناکی است.«
حجــم معامــلات ان اف تی در ســال گذشــته به طــور قابل 
توجهی کاهش یافت، اما در ماه ژانویه تا حدودی توانست 
شــرایط را مســاعد و افزایــش حجــم معامــلات را تجربــه 
کند. ســخنگوی نیفتی اذعان داشــت: »نیفتــی گیت وی 
بــازاری متولی اســت، بــه ایــن معنی کــه داده هــای فروش 
درون زنجیره ای )به عنوان مثال 2۰ ترید(  هفته گذشته که 
اوج معامــلات در روز را نشــان می دهــد، بازتــاب دقیقی از 
فعالیت ها نخواهند بود، بلکه نشــان دهنده حداقل ۸۵۰ 
فروش در 24 ساعت گذشته بوده است. اکثر معاملات ما 
در اتریوم خارج از زنجیره انجام می شوند، به همین دلیل با 

عنوان تراکنش های زنجیره ای ثبت نمی شود.«
شــرکت اصلــی جمینــای نیــز دوران پرآشــوبی را ســپری 
می کنــد، زیــرا بــا شــکایت مشــتریان پلتفــرم وام دهــی 
»جمینــی اورن« پــس از فروپاشــی سیســتم وام دهنــده 
ارزهای دیجیتال جنســیس که اعلام ورشکستگی کرد، 

دست و پنجه نرم می کند.
با وجود چالش های ظاهری، کاک فاســتر اصــرار دارد که 
تصمیمش برای ترک جمینای به این دلیل اســت که او و 
برادرش ذاتاً کارآفرین بوده اند و می خواهند به ذات اصلی 
خود بازگردند. اگرچه کاک فاستر مطمئن نیست که کار 
بعدی اش چه خواهد بود، اما همچنان نسبت به فضای 
وب۳ خوش بین اســت و در حین بررسی ســرمایه گذاری 

بعدی خود، بازار ان اف تی را زیر نظر خواهد داشت.
او گفته اســت: »روایتی که من از جریــان اصلی صنعت 
فناوری می شنوم این است که رمزارز برای هیچ چیز مفید 
نیســت، اما با توجــه به تجربه هایــی کــه دارم و اطلاعات 
بالای خــود در فضــای وب۳، بــا فــراغ خاطــر می گویم که 
تعداد هنرمندانی که زندگی شان با ان اف تی دست خوش 
تغییر می شود، بسیار بالاست.« به اعتقاد او سازندگان 
وب۳ فرصتی بــرای انجام کارهای بزرگ خواهند داشــت 

که جهانیان را به شوک فناوری فرو می برد 

 Number
Of The Market

8/4
میلیارد دلار

عدد حسابی بزرگ است! کاشف به عمل آمده که بنیاد ریپل 
 SEC از ســال گذشــته که نهاد تنظیم گر مالــی آمریــکا یعنی
شــکایتی را علیه این پــروژه تنظیم کــرد تا امروز بیــش از ۸.4 
میلیارددلار بــرای خریدن توکــن خود یعنــی XRP خرج کرده 
است. این بنیاد اعلام کرده در جهت شفاف سازی و کمک به 
سلامت بازار این کار را انجام داده تا هم بتواند اعتبار این توکن 

را مجدداً بازگرداند هم به رگولاتورها اطمینان خاطر بدهد.

4/3
میلیارد دلار

مجموع وجوه ازدست رفته از هک پروژه های رمزارزی در سال 
2۰22 بالغ  بر 4.۳ میلیــارد دلار کریپتو بوده اســت. این رقم 
نشان دهنده جهش ۳۷درصدی در ســرقت های کریپتویی 
نسبت به ســال 2۰2۱ اســت. یکی از مهم ترین تهدیدهایی 
که به این دست سرقت ها منجر می شود، آسیب پذیری های 
قراردادهای هوشــمند اســت که بســیاری می گویند باید در 

سال 2۰2۳ برای آن چاره ای اندیشیده شود 

 Number
Of The  Year
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بازگشت بازار رمزارزها به روزهای سبز در ۵۰ روز گذشته حالا روی بازار 
ســهام آمریکا هــم تاثیــر گذاشــته اســت و به نظــر می رســد تصویر 
رمزارزها در بازار سهام در حال بازسازی است. تصویری که وقتی یکی 
از بزرگترین معاملات تاریخ این بازار که مدت ها مایه فخر بازار کریپتو 
بود در ســال 2۰22 با افت زیادی همراه شــد به شــدت آســیب دید. 
صحبت از کوین بیس و سهام آن است. یک صرافی بزرگ بین المللی رمزارزی که اگرچه یکی 
از بهترین ورودهای تاریخ بازار ســهام را تجربه کرده بود اما تحــت تاثیر ماجراهای تلخ این 
بــازار در ســال 2۰22 ازجملــه برخی فروپاشــی ها و ورشکســتگی ها بخــش زیــادی از ارزش 

سهامش را از دست داد. اما به نظر می رسد حالا ورق برای 
این صرافــی و بنیان گذارش برایان آرمســترانگ برگشــته 

است.

بازگشت 6۰ درصدی 
ســهام کوین بیــس در ســال گذشــته میلادی 
در حال سقوط بود و حتی در این ریزش از بخش فناوری 
رمزارز و خود بیت کوین هم پیش افتاده بود، اما از ابتدای 

هکرها و 
سرطان و 
مارشال...

 امان از دست کره شمالی و هکرهایش 
برخی شهروندان کره شمالی در صدر متهمان به سرقت از پروژه های رمزارزی قرار دارند. 
به نظر می رسد هکرهای این کشور به هیچ صرافی و پروژه ای در این بازار رحم نمی کنند و روزی نیست 
که در ارتباط با آنها و دردسرهایشان خبری جدید منتشر نشــود. در جدیدترین خبر هم اعلام شده 
یک گروه هکر از کره شــمالی به نام »لازاروس« تلاش کرد پول هایی را که در ســال 2۰2۱ از شبکه های 
بلاکچینی هارمونی به سرقت رفته منتقل کند، اما صرافی کریپتویی که برای این کار استفاده شده بود 

ادعا می کند از این انتقال جلوگیری شده است.
حجم دزدی های هکرها هم اعــداد قابل توجهی اســت. ازجمله اینکه زک ایکس بی تــی، یک کارآگاه 
بلاکچینی معروف می گوید: »در اواخر ژوئن سال 2۰22 این گروه حدود 4۱ هزار اتریوم را با استفاده از 
ریلگان از صرافی های بایننس، اوکی ایکس و هوبی منتقل کرده اســت. ریلگان یک قرارداد هوشمند 
مبتنی بر اتریوم است که هویت کاربران را مخفی نگه می دارد.« چانگ پنگ ژائو، مدیرعامل بایننس 
در توییتی اعلام کرد کــه بایننس اقدام لازاروس را شناســایی کرده و با کمک صرافــی هوبی در جهت 
مسدود کردن حساب ها هماهنگ شده اســت. به گفته ژائو، بایننس و هوبی با کمک هم توانستند 
۱24 بیت کویــن )2.۶ میلیون دلار( را بازیابی کننــد؛ یعنی مقداری از اتریوم دزدیده شــده با بیت کوین 
مبادله شده است. به گفته رهبر صرافی هوبی، جاستین سان، صرافی هوبی نیز قادر به شناسایی و 

جلوگیری از تلاش هکر برای پول شویی شده است.

ارزش سهام صرافی 
کوین بیس از ابتدای سال 
میلادی جاری تاکنون 
افزایش خیره کننده ای 
داشته است. البته هنوز 
ریزش سال گذشته 
کامل جبران نشده است

افزایش قیمت سهام کوین بیس به دلیل افزایش سرعت معاملات دارایی های دیجیتال در حا رقم خوردن است. 
بنیان گذار این صرافی می گوید تمرکز او روی فراز و نشیب کوتاه مدت نیست و تلاش دارد برای این کسب وکار 

درآمدهای متنوع تری ورای کارمزد تراکنش ها تعریف کند تا در روزهای افت بازار سهام آن در بورس با ریزش های مشابه 
سال 2022 مواجه نشود.

برایان به روزهای خوب برمی گردد

سهام
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سقوط 
سهام 

کوین بیس 
در سال 

گذشته 
میلادی 

حتی از ریزش 
بخش فناوری 

رمزارز و خود 
بیت کوین 

هم پیش 
افتاده بود!

سال 2۰2۳ تاکنون، ســهام این صرافی ۶۰ درصد افزایش 
یافتــه و اکنــون ارزش بــازار آن حــدود ۱2/2 میلیــارد دلار 
اســت. روز سه شــنبه هــر ســهم از ایــن صرافــی ۵۶ دلار 

معامله می شد.
در مــاه ژانویه شــرکت های بــزرگ فنــاوری ایــالات متحده 
آمریکا سود کرده اند. این سوددهی هنوز روند سقوط بازار 
دارایی های دیجیتال در سال 2۰22 را معکوس نکرده، اما 

آن را کند کرده است.
یــک شــاخص مهــم ســهام فنــاوری کــه در بــازار بــورس 
نیویــورک تحــت عنــوان NYFang معاملــه می شــود، از 
ابتــدای ســال تاکنــون رشــد ۱۶درصــدی داشــته اســت. 
ناگفته نماند که شــاخص بخــش فناوری نــزدک-۱۰۰ که 
مجموعه ای از ســهام های فناوری هم وزن اســت، شــاهد 
رشــد ۱۱درصدی بوده است. شاخص شــرکت هایی مثل 
متا، اپــل، آمــازون، نتفلیکس و گــوگل هم در مقایســه با 
رکود سال گذشته، بازگشــت قابل توجهی داشته، اما در 
مقایســه با عملکــرد کوین بیــس همچنان ضعیــف بوده 

است.

ترکش های چند سقوط
جنســیس  مثــل  شــرکت هایی  ســقوط 
 ،)Three Arrows Capital( تری اروز کپیتال ،)Genesis(
اف تی ایکــس )FTX( و وویجــر )Voyager( فشــار فــروش 
در سال 2۰22 را روی سهام شــرکت های رمزارزی از جمله 
صرافی ای چون کوین بیس تشدید کرد و نگرانی ها درباره 
مســیر آینده این صرافی و به ویژه رابطه همبســته آن را با 

دارایی های دیجیتال سقوط کرده ، افزایش داد.
فعالان بازار هم در آن زمان در رابطه با نهادهای متمرکزی 

مثل کوین بیس محتاط شــده بودند. گمانه زنی ها درباره 
بورس و ســهام آن تا اواســط دســامبر به اوج رســید، زیرا 
تا قبل از ششم ژانویه که این ســهام به پایین ترین سطح 
خود برسد، همچنان دچار افت روزانه متوالی بود. پس از 
جهش در ۹ ژانویه که همزمان با جهش قیمت بیت کوین 
بود، صرافی کوین بیس به توافقش با قانون گذاران ایالت 

نیویورک تکیه کرد.

نه خیلی خوب، نه خیلی بد
برایــان آرمســترانگ، مدیرعامــل صرافــی 
کوین بیــس در مــاه اوت بــه ســهام داران قــول داده بود که 
کمتــر بــر کارمزدهــای معاملاتــی متکــی باشــد و درآمــد 
شــرکت خود را متنــوع کنــد. آرمســترانگ در آن زمان در 
پاســخ بــه ســؤالات شــبکه تلویزیونــی »سی ان بی ســی« 
درباره چشم انداز اقتصاد کلان 
و شرایط این شرکت در بازار 
بــورس گفتــه بــود: »ایــن 
وضعیــت آن قدرهــا کــه 
بــه نظــر می رســد خوب 
نیســت و البتــه آن قــدر 
نظــر می رســد  بــه  کــه 
بــد هــم نیســت. ما ســعی 
می کنیم روی فرازونشیب های 

کوتاه مدت تمرکز نکنیم.« 

جزایر مارشال می خواهد به قطب دائوها بدل شــود. ببینید برنامه این جزایر 
برای این کار چیست...

جزایــر مارشــال در حــال برداشــتن گام بزرگــی به ســمت تنظیم گــری دائوهاســت. در واقع 
می خواهد دائوهای غیرانتفاعی و انتفاعی سازمان های مستقل مانند شرکت های ال ال سی 
را به رسمیت بشناسد و از این طریق قدمی در راه تنظیم گری آنها بردارد. این جدیدترین اقدام 
این کشور جزایری برای داشتن سهمی از ثروت پســت دائوهاست. در حقیقت این کشور 
می تواند با افزایش نظارت و تنظیم گری خانه سازمان های خودمختار غیرمتمرکز باشد و آرزوی 
خود را محقق سازد.  بر اساس این قانون دائوها باید توسط شرکت میدائو که بر دائوهای کشور 
نظارت می کند، رجیستر شوند. به هر دائویی در هر اندازه یا نوعی اجازه داده می شود که در 
جزایر مارشال تحت ساختار ال ال سی ثبت شود و یک ترکیب جدید دائو ال ال سی ایجاد 
کند. ثبت کنندگان باید ساختار سازمان خود را تحت عنوان »مدیریت اعضایی« یا »مدیریت 
الگوریتمی« نزد میدائو مشخص کنند.  وظایف امانت داری دائوها باید کاسته یا حذف شوند. 
این اقدام ممکن است نهادهای غیرمتمرکز و قراردادهای هوشمند مربوط به آنها را از برخی 

الزامات سخت گیرانه معمول ال ال سی ها مستثنی کند 

 سرطان شیبا؟ 
خبــر بد یا شــاید بهتر اســت بگوییــم خبر زرد 
ماه هم این بود که »کابوســو« یک ســگ معروف اینترنتی 
و الهام بخــش میم هــای دوج گویا مبتلا به ســرطان اســت. 
»آتســوکو ســاتو«، صاحــب ایــن ســگ، معلمــی ســاکن 
شــهر ســاکورا، ژاپن اســت کــه اخیــراً در اینســتاگرام خود 
خبــر ناگــواری را منتشــر کرده اســت. ســاتو گفته کابوســو 
بــه کلانژیوهپاتیــت حــاد، یــک بیمــاری کبــدی و  لوســمی 
لنفوم مزمن، نوعی ســرطان خون مبتلا شــده اســت. او در 
یک پست اینســتاگرامی نوشــته اســت: »در حال حاضر 
وضعیت کبد کابوسو وخیم اســت. کبد کابوسو زرد شده، 
اما آنتی بیوتیک ها قطعاً حال او را بهتر خواهند کرد.« ساتو 
افزود حال کابوسو در شــب کریسمس به حدی بد شد که 

نتوانست چیزی بخورد. 



تنظیمگری
رگولاتوری یا تنظیم گری؛ هرچه نامش را بگذارید در یک ماه گذشته تکاپو درباره آن بیشتر شده است. از بحث های داغ رویداد 9 ژانویه 
تا دیدار مدیران صرافی های شناخته شده با نمایندگان مجلس و برخی چهره های تأثیرگذار در شورای نگهبان و بانک مرکزی و ... 
نشان می دهد بیش از هر زمان دیگری می توان به تنظیم گری و قانون گذاری رمزارزها امید داشت... ابهامات اما هنوز برقرار است.
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نایب رئیس مجلس 
می گوید شاید برنامه 
هفتم توسعه که در حال 
تدوین است بتواند برای 
رمزارزی ها یک فرصت 
خوب رگولاتوری باشد

برنامه هفتم 
رمزارز را می پذیرد؟
بسیاری معتقدند برنامه های توسعه تا رسیدن به یک قانون مشخص برای یک حوزه خاص فرازونشیب زیادی را طی خواهند 

کرد و نیازمند تدوین یک راهبرد کارشناسی عمقی هستند. آنها تأکید دارند برنامه های توسعه اسناد بالادستی هستند و 
شاید برای حوزه رمزارزها که امروز نیازمند قانون گذاری و تنظیم گری است یک مسیر طولانی و سخت را ترسیم کنند. اما در 

روزهایی که رگولاتوری حوزه رمزارزها یکی از موضوعات مهم این بازار شده، فعالان آن تلاش می کنند از هر فرصتی استفاده 
ببرند. شاید برنامه هفتم توسعه بتواند این چالش را حل کند. این چیزی است که حداقل مجلس نشینان به آن خوش بین هستند.
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یکی از اتفاق های مهم ماه گذشته 
بــازار رمزارزهــای ایــران در حــوزه 
رگولاتوری جلســات منظم فعالان 
کسب وکاری با چهره های تاثیرگذار 
بود. از مجلس تا شــورای نگهبان، 
کسب وکارهای رمزارزی تلاش کردند رایزنی های مختلفی 
را برای به سرانجام رساندن موضوع رگولاتوری رقم بزنند.

فعــالان  هم اندیشــی  جلســه  راســتا  همیــن  در 
کســب وکارهای حوزه تبادل رمزارز با کمیته دانش بنیان 
و اقتصاد دیجیتال مجلس شــورای اســلامی برگزار شد. 
در ایــن جلســه کــه بــه میزبانــی مجتبــی توانگــر، رئیس 
کمیته اقتصاد دیجیتــال مجلس و با حضــور عبدالرضا 
مصــری، نایب رئیــس مجلــس شــورای اســلامی برگــزار 
شــد، کارآفرینان و فعالان اکوسیســتم رمزارز و بلاکچین 
کشــور، نماینــدگان انجمن فین تــک، انجمــن بلاکچین، 
کمیسیون فین تک سازمان نظام صنفی رایانه ای استان 
تهــران و مرکــز پژوهش هــای مجلــس شــورای اســلامی 
درخصــوص آخرین الزامات حــوزه تنظیم گــری این فضا 
ازجمله الزاماتی که اخیراً پلیس فتا تدوین کرده به بحث 

و گفت وگو پرداختند.

نایب رئیس مجلس شورای   مجلس از نوآوری 
اســلامی در ایــن جلســه با حمایت می کند

حمایــت  بــر  تأکیــد 
نماینــدگان خانــه ملــت از 
حــوزه  کســب وکارهای 
نــوآوری و فنــاوری، توجــه 
هم زمان به توســعه و رشــد 
کسب وکارهای نوآور، حقوق مردم و کاربران و دغدغه ها و 
مسئولیت حاکمیت را رویکردی مناسب برای مواجهه با 

حوزه های جدید کسب وکاری عنوان کرد. 
او از فعالان کســب وکارهای رمــزارزی خواســت با چنین 
رویکردی مطالبــات تنظیم گری در حوزه فعالیت شــان را 

دنبال کنند.
مصری بــا تأکیــد بــر اینکــه نبایــد فرصــت  پیشــتازی در 
فناوری ها و حوزه های جدید کسب وکاری را با قانون گذاری 
ســختگیرانه یا مقررات گــذاری ســهل انگارانه کــه منافع 
مردم را به خطــر می اندازد از دســت داد، توجه به حقوق 
مــردم و آگاهی بخشــی دربــاره خســارت ها و تهدیدهای 
احتمالی کــه در حوزه هــای مالی هــم به اعتمــاد عمومی 
آسیب می رســاند و هم منابع بیت المال را دچار چالش 
می کند، پیش نیاز تنظیم گری در این حوزه ها دانست. او 
به کارآفرینان و فعالان این حوزه توصیه کرد قانون گذاران 

را با در نظر گرفتن این دغدغه ها همراهی کنند.
نایب رئیس مجلس بعد از شنیدن مهم ترین دغدغه ها و 

موانع فعلی تنظیم گری حوزه رمزارز و بلاکچین به کمیته 
دانش بنیــان و اقتصاد دیجیتــال مجلس توصیــه کرد با 
همراهی اکوسیستم کسب وکاری این حوزه و سایر مراجع 
تصمیم گیر، از فرصت تدوین برنامه هفتم توســعه برای 
تنظیم گری حوزه رمزارز اســتفاده و پیشــنهادهایی را در 

این رابطه آماده کنند.

صنف و  مجتبــی توانگــر، رئیــس 
کسب وکارها 
خود را برای برنامه 
هفتم آماده 
می کنند

و  دانش بنیــان  کمیتــه 
اقتصاد دیجیتال مجلس 
هــم بــا اســتقبال از ایــن 
کــرد  تأکیــد  پیشــنهاد 
و  اقتصــادی  کمیســیون 
کمیتــه اقتصــاد دیجیتال 
مجلس پیگیری لازم را در ایــن زمینه انجام خواهند داد. 
توانگر گفت: »این کمیسیون به این منظور جلساتی را با 
همــکاری فعــالان و نهادهــای صنفــی حــوزه فین تــک و 
بلاکچین، بانک مرکــزی، وزارت صمــت، وزارت اقتصاد، 
ســتاد رمزارزش هــا و... ترتیــب خواهــد داد.« وی افزود: 
»اصلی تریــن پیشــران توســعه در ایــران آینــده، فنــاوری 
اطلاعات، اقتصاد دیجیتــال و صنعت بلا کچین و رمزارز 
اســت کــه اکنــون ایــن مزیت هــا به صــورت ســرریز در 

کشورهای همسایه عملیاتی شده است.«  
توانگــر ادامــه داد: »متأســفانه رویکــرد برخــی نهادهــا 
و تصمیم گیــران در ســال های اخیــر بــه  گونه ای بــوده که 
به جــای تســهیل توســعه فناوری هــای مالــی، یا فشــار و 
محدودیــت ایجاد کرده  اند یــا خود وارد رقابــت با فعالان 
این حوزه شده اند و نتیجه این امر را می توان در لطمه به 

رشد کشور در این عرصه دید.«

گلایه از الزامات  در ایــن جلســه مدیــران 
کســب وکارهای مختلــف پلیس فتا

ازجملــه ســکوهای تبــادل 
رمــزارز و کســب وکارهای 
پرداخت یــاری مهم تریــن 
چالش هــای الزاماتــی کــه 
اخیــراً توســط پلیــس فتــا 
بــرای صرافی های رمزارز تدوین شــده را برشــمردند. آنها 
تأکیــد کردنــد قانون گذاری هایــی از ایــن دســت بــه مرگ 
کســب وکارهای نــوآور و دانش بنیــان ایــن حــوزه منجــر 
خواهد شــد. موضوعی که به گفته آنها نتیجه اش سوق 
دادن کاربــران ایرانــی بــه ســوی صرافی های خارجــی و از 
دســت رفتــن فرصت هــای کارآفرینــی و اشــتغال زایی 

شرکت های داخلی خواهد بود 

نایب رئیس 
مجلس 

توصیه کرد 
با همراهی 

اکوسیستم 
کسب وکاری 

این حوزه و 
سایر مراجع 

تصمیم گیر، از 
فرصت تدوین 
برنامه هفتم 

توسعه برای 
تنظیم گری 

حوزه رمزارز 
استفاده کنند



54
مـــاهنــــــامه 
رز رمــــــــــــزا
شـــــماره 42

فعالان کسب وکارهای 
رمزارزی ایران در دومین 
رویداد 9 ژانویه که 19 
دی ماه توسط مجموعه 
»راه کار« برگزار شد 
چه گفتند وبر چه چیزی 
تأکید داشتند؟

رویداد بزرگ
9 ژانویه

علی جهانی، هم بنیان گذار بیت پین
مهم تریــن اتفاقــی کــه اخیــراً افتــاد، محدودیت 
ســقف واریــز هر کــد ملــی بــه 2۵ میلیــون تومان 
و برداشــت تــا ســقف ۱۰۰ میلیــون تومــان در 

صرافی های رمزارز بود.

محمد حکیمی، مدیرعامل رمزینکس
فعالیت صرافی های رمزارزی در قالب یک شرکت 
تضامنــی، ممنوعیــت فعالیــت خارجی هــا در 
صرافی ها و امانی بودن پول کاربران از پیشنهادهای 
پیش نویس فراجاست که به نظر چالش زا هستند. 

04 03

زهیر سیفعلی، مدیرعامل اکسیر
از دید من این بازار همیشه یک بازار جدید  است. 
نظــر مــن ایــن اســت کــه بلاکچین هــای جدیــد که 
سرعت و امنیت را تأمین می کنند، می توانند نقش 

بسزایی در سال 2۰2۳ داشته باشند.

سعید عبادتی، مدیرعامل اکسبیتو
مشخص است که بانک مرکزی نمی خواهد زیر 
بار ماجرای تنظیم گری بــرود و وزارت اقتصاد هم 

نتوانسته آن را مجاب کند. 

02 01
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اسفند مــــاه
۱ ۴ ۰ ۱

امیرحسین راد، مدیرعامل صرافی نوبیتکس
معضل این اســت که هر نهــاد مرتبط و بی ربط، 

یک بند قانونی به حوزه رمزارز اضافه می کند!

بردیا احمدنیا، مدیرعامل والکس
حالا بهترین زمان ورود بازیگــران حوزه بلاکچین و 

رمزارز برای ساختاردهی رگولاتوری است.

10 09

مصطفی قمری، مدیرعامل بینوست
 مخاطب کسب و کارهایی که ســاخته می شوند، 
نه مــن هســتم و نــه دیگــران؛ بلکــه نســل بعدی 

است.

جواد بهره، مدیرعامل مکس دیجیتال
سال 2۰2۳ ســالی اســت که باید توجه کنیم چه 
پروژه هایی قرار اســت بــا وب۳ و زندگی واقعی ما 

گره بخورد. 

08 07

هاجر سعیدی  نژاد، مدیرعامل آرتانیوم
در 2۰22 چهــار میلیــارد دلار بیشــتر از ســال قبــل 
سرمایه گذاری دررمزارز انجام شد و ۳4۸ استارتاپ 

در این زمینه توانستند سرمایه جذب کنند.

محمد قاسمی، مدیرعامل مزدکس 
ثابت شده که نمی توان فقط در محیط غیرمتمرکز 
اقتصاد را شــکل داد. هر اقتصاد برای توســعه به 

تجربه بشری، دارایی های مشهود و... نیاز دارد.

06 05
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یادداشت

 حقوق مردم و حقوق حاکمیت 
در معادله رمزارز

رضا قربانی

رئیس کمیسیون 
 فین تک سازمان 
نصر تهران

اکوسیســتم رمزارز ایران به یک نقطه عطف رســیده است. 
در شرایطی که جهان شاهد ســقوط صرافی رمزارز معتبر و 
شناخته شــده اف تی ایکس بوده و زمین خــوردن پروژه هایی 
ماننــد لونــا را دیده ایــم، در ایــران نیــز شــاهد برخــی تغییر و 
تحولات بوده ایم؛ از افزایش قیمت دلار بگیر تا بیشتر شدن 
فشــارها بر فعالان کســب وکارهای حــوزه رمزارزی ایــران. در 
ماه های گذشــته الزامات پلیس فتا بــرای صرافی های رمزارز 
اعلام شــده و فشــار بــر کســب وکارهای فعال به شــکل های 
گوناگون افزایــش یافته اســت. افزایش قیمــت دلار و برخی 
مســائل حاشــیه ای باعث شــده کســب وکارهای فعــال این 
حوزه بیشــتر از گذشــته زیر نورافکن های امنیتــی و نظارتی 
باشند و عده ای ریشه مشکلات کشور را در این اکوسیستم 
جست وجو کنند. متأسفانه برخی در حاکمیت، اکوسیستم 

رمزارزی را نه فرصت، بلکه تهدیدی برای کشور می دانند.
با وجود همه این فشارها در ۱۹ دی ماه امسال دومین رویداد ۹ 
ژانویه برگزار شد تا در این روزهای سخت فرصتی باشد برای 
گفت وگو و تلاشــی برای زدودن ابرهای تیره از آسمان رمزارز 
ایران. معتقــدم در این روزهای پرابهام بیشــتر از گذشــته به 

چنین تلاش هایی نیاز داریم.
با اینکــه تلاش های روشــنگرانه متعــددی در جریان اســت 
و معتقدم به مرور بلوغ اکوسیســتم رمــزارزی ایــران در حال 
افزایش است، اما نگرانی ها نیز کم نیست؛ با رشد هر حوزه ای 
قاعدتاً مشــکلات و چالش ها نیز به صورت تصاعدی رشــد 
می کنند. با اینکه کســب وکارهای این حوزه تــلاش کرده اند 
بیشــترین تعامــل را بــا حاکمیت داشــته باشــند، امــا هنوز 
مقررات دقیق و تدوین شده ای برای حوزه رمزارز وجود ندارد. 
با اینکه بســیاری از فعــالان جــدی این حوزه شناخته شــده 
هستند، ولی هنوز هم فضای فعالیت در این عرصه شفاف 

نیست.
این موضوعات نگران کننده هستند؛ در شرایطی که سره از 
ناسره مشخص نیســت، حیات و ممات یک حوزه به مویی 
بند اســت. متأســفانه برخی تصور می کنند بــا برخوردهای 
چکشــی می توان بــه نتیجه رســید. قبــول کنیــم حاکمیت 
نمی تواند بپذیرد حوزه ای در کشور رشــد کند و از فرصت ها 
بهره مند شود، ولی برای حاکمیت بهره مشخصی نداشته 
باشــد. مهم تریــن نقطه تمــاس حاکمیــت با کســب وکارها 
هم در مالیات و بیمه اســت. با اینکه برخی از کســب وکارها 
می گویند مالیات پرداخت می کنند، اما سازمان امور مالیاتی 

هر از چند وقت یک بار تهدیدهایی را علیه فعالان این عرصه 
مطرح می کند. قبول کنیــم تا زمانی که ایــن تهدیدها وجود 
دارد، عرصه رمزارز شکل نمی گیرد. به نظرم این همان نقطه 
حساســی اســت که فعالان عرصــه ماینینــگ بــه آن توجه 
نکردند و اگر امروز حال و روز صنعت ماینینگ خوب نیست 
و در تعامل با حاکمیت به نتیجه نرسیده اند، به همین عدم 
توجه ها باز می گردد. در حوزه تبادل شــاهد ایــن بوده ایم که 
فعالان ایــن عرصه همیشــه از در تعامل وارد شــده اند و این 
روحیه در ادامه مسیر هم باید حفظ شود و مراقب تندروی ها 

و کندروی ها باشیم.
به نظرم اکنون نقطه حساسی است و باید به مرور مسائلی 
ماننــد حقــوق مــردم و حقــوق حاکمیت مــورد توجــه جدی 
فعالان اکوسیســتم رمــزارزی قرار بگیــرد. تا امــروز بر حقوق 
کسب وکارها متمرکز بودیم؛ تأکید بر دو موضوعی که گفته 
شد، به این معنا نیست که حقوق کســب وکارها را نبینیم. 
بلکه معتقدم کسب وکارها رشد کرده اند، آن هم در شرایطی 
که قانونی وجود ندارد. حاکمیت هم به دلایل گوناگون حاضر 
نیست این حوزه را به صراحت به رسمیت بشناسد؛ شاید 
اولین گام در رسمیت بخشیدن به این حوزه تلاش برای تدقیق 
مفهوم دارایی دیجیتال باشد؛ آن هم در شرایطی که مفهوم 
دارایی نامشــهود اقبال چندانــی در بدنه حاکمیــت ندارد و 
هنوز ایــن دارایی فیزیکی اســت که معتبر اســت؛ حــالا کار 
سخت تری در پیش است و در این شرایط باید حقوق مردم و 
حقوق حاکمیت روشن شود. در این مسیر سخت معتقدم 
نقش رسانه های تخصصی را باید جدی گرفت و در کنار همه 
فعالیت های مربوط به بازاریابی، تبلیغات، روابط عمومی و 
برندینگ باید به رسانه های تخصصی کمک کرد تا تقویت 
شوند. کسب  وکارهایی که در این حوزه فعالیت می کنند، اگر 
رســانه های این حوزه را تقویت نکنند در ادامه مســیر دچار 
چالش های جــدی خواهند شــد. در نبود رســانه هایی که به 
بزرگ شــدن اکوسیســتم کمــک کنند، ما شــاهد فروپاشــی 
خواهیم بود. امروز باید کلیت یک اکوسیســتم به رسمیت 
شناخته شود و از وارد شدن به جنگ های تبلیغاتی اجتناب 

کرد.
امیدوارم همه فعالان عرصه رســانه های تخصصی و به طور 
خاص حوزه رمزارز، دارایی دیجیتال و بلاکچین بتوانند قوی تر 
از گذشــته ادامه دهند و زمینه رشــد متعادل اکوسیستم را 

فراهم کنند 



کار م�ترک کارزیلا و کارخانه نوآوری رسانه راه کار  

 با همراهی دا�شگاه  تهران 

و

  حمایت والکس

به زودی...
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